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Volgnummer 939 

STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE DE GRONDWET EN DE KIESWET 

SUBCOMMISSIE II 

Kort verslag van de 33e vergadering, gehouden op donderdag 17 sep
tember, des avonds om 19.30 uur. 

Aanwezig: de leden Schol ten (voorzitter), Daudt, mevrouw Forbanier-
De Wit, Gruijters, Jeukens en Prins. 

Voorts aanwezig: de heren Borman en Hoekstra (notulist) en 
mevrouw Schutte. 

Verslagen van de 36e en 37e vergadering. 

Deze verslagen worden ongewijzigd goedgekeurd. 

Rapport inzake de Statcn-Generaal, eerste lezing (volgnummer 916) 

-̂ e voorzi t óer merkt ^p dat naar zijr oouieei hel rapport 
op sommige punten vrij sommier is. Hij vraagt, wat de reden is voor 
het ontbreken van een algemene inleiding. 

De heer Borman deelt mede, dat het secretariaat met de 
heer Cals een gesprek heeft gehad over de samenstelling van het 
rapport. Hoewel de commissie zich eerder had uitgesproken tegen het 
opnemen van algemene beschouwingen in dit rapport, waren voorzitter 
en secretariaat voorshands van mening, dat aan het rapport toch een 
inleiding vooraf zou dienen te gaan, waarin enkele meer algemene 
punten, met name het tweekamerstelsel, behandeld zouden kunnen worden. 
In de afspraak was opgenomen, dat de heer Cals de inleiding zou 
opstellen. Alvorens hiertoe over te gaan wilde hij over de inhoud 
ervan eerst met de subcommissie overleggen. 

^G voorzitter vraagt zich af, of het juist is een inleiding 
reeds vóór de behandeling door de plenaire commissie te schrijven. 
In het rapport zullen wellicht veranderingen aangebracht worden, die 
hun weerslag dienen te vinden in de inleiding. Het zou daarom aanbe
veling verdienen de inleiding achteraf te schrijven. 

De heer Gruijters is van mening, dat volstaan kan worden 
met de inleiding op het totale door de staatscommissie uit te brengen 
rapport. Daarin kunnen de principiële punten ter zake van de Staten-
Generaal ook neergelegd worden. Ten aanzien van de andere hoofdstuk
ken zou evenzo gehandeld kunnen worden. 

De subcommissie concludeert voorlopig geen inleiding te 
schrijven. De voorzitter zal de opvatting van de heer Gruijters in 
het presidium ter sprake brengen. 

De voorzitter stelt vervolgens het rapport per bladzijde 
aan de orde. 

bladzijde 1 
Hierover worden geen opmerkingen gemaakt. 

bladzijde 2 
Op deze en de volgende pagina1s wordt het tweekamerstelsel 

besproken. De subcommissie acht een bredere argumentatie nodig ten 
aanzien van de al of niet handhaving van de Eerste Kamer. Het verdient 

- aanbeveling -
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aanbeveling om eerst in het algemeen de vraag aan de orde te stellen, 
of de Eerste Kamer gehandhaafd dient te worden. In dat algemene 
stuk kunnen d overwegingen opgenomen worden, die aangevoerd kunnen 
worden pro of contra handhaving van de Eerste Kamer. 

Vervolgens kunnen de standpunten van de voor- en tegen
standers van de Eerste Kamer in de subcommissie vermeld worden. 

De heer Prins merkt op, dat in de 6e alinea van pagina 2 
zijn standpunt niet geheel juist is weergegeven. Hij verduidelijkt 
zijn standpunt door erop te wijzen, dat hij voorstander is van hand
having van de Eerste Kamer, doch tevens wijziging in de bevoegdheden 
van de Kamer wenselijk acht. Dat laatste geldt vooral voor het ook 
aan de Eerste Kamer toegekende budgetrecht. In principe zou dit 
recht aan deze Kamer ontnomen dienen te worden, omdat behandeling 
van de begroting in twee instanties onnodig vertragend werkt. De 
vraag rijst dan echter wel, hoe de Eerste Kamer algemene beleids
punten aan de orde kan stellen. 

Mevrouw Fortanier-De Wit voert aan, dat het bestaansrecht 
van de Eerste Kamer onder meer hierin is gelegen: 
1. de Kamer is op andere wijze dan de Tweede Kamer gekozen; 
2. de samenstelling qua personen is ook anders dan die van de Tweede 

Kamer. Hebben de leden van de Tweede Kamer een directe politieke 
betrokkenheid, do loden van de Eerste Kamer hebben een zekere 
afstand ten opzichte van het politieke gebeuren, mede door hun 
veelal andere maatschappelijke positie. Hun beschouwingen ten aan
zien van het politieke beleid zijn dan ook vaak van een ander 
kcirakter dan die van de leden van de Tweede Kamer. 

De heer Jeukens is van oordeel, dat in het rapport duide
lijk moet blijken, dat handhaving van de Eerste Kamer afhangt van 
haar samenstelling en bevoegdheden. Al de facetten, die daarmee 
te maken hebben dienen in hun samenhang als motief voor haar hand
having in het rapport vermeld te worden. 

^G V Q o r zit ter is van mening, dat uaast de puften, die 
mevrouw Fortanier-De Wit genoemd heeft ook het facet van de preven
tieve werking, dat van liet bestaan van de Eerste Kamer kan uitgaan, 
opgenomen moet worden in het rapport. Een minister zal bij zijn 
standpuntbepaling ten aanzien van amendementen verdisconteren, dat 
hij deze in de Eerste Kamer zal moeten verdedigen. Voorts trekt 
spreker een parallel met de rechtspraak, waar ook over eenzelfde 
zaak in meer instanties beslist wordt. 

De heer Jenkens meent, dat eigenlijk een onderzoek met 
betrekking tot de verwerping van wetsontwerpen, door de Eerste 
Kamer en de verdere gang van die wetsontwerpen ingesteld zou moeten 
worden. Het resultaat daarvan kan een bijdrage leveren in de dis
cussie rondom het tweekamerstelsel. Hij verwijst hierbij naar het 
rapport van de De Savornin-Lohmanstichting en naar het proefschrift 
van de Ruwe. Zolang een dergelijk onderzoek niet is ingesteld, kan 
men niet op goede gronden de afschaffing bepleiten. 

De heer Gruijters acht de taak van de Eerste Kamer his
torisch achterhaald. Het feit, dat het bestaan van een tweede instan
tie gelegenheid geeft tot bezinning, is niet voldoende om de Eerste 
Kamer te laten bestaan. Aan de Tweede Kamer kan een recht van 
revisie toegekend worden. 

Mevrouw Fortanier-De Wit en de heer Prins achten liet toe
kennen van een dergelijk recht bezwaarlijk. Precies dezelfde mensen 
zouden zich dan opnieuw moeten gaan bezinnen over reeds eerder 
door hen behandelde zaken. Bovendien zou een minderheid van de 

- Kamer -
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Karaer de normale gang van zaken kunnen blokkeren door veelvuldig 
van het recht gebruik te maken. 

De heer Grui jters stelt hier tegenover, dat er bij revisie 
door de Eerste Kamer evenmin sprake is van een andersoortige beoor
deling dan in eerste instantie. 

bladzijde 3 
Ter zake van de op deze pagina weergegeven beschouwingen 

over een eventueel aan de Eerste Kamer toe te kennen recht om een 
wetsontwerp terug te zenden naar de Tweede Kamer, merkt de voorzitter 
op, dat dit recht afgewezen dient te worden in de opvatting van de 
subcommissie ter zake van de positie en functie van de Eerste Kamer. 
Dit dient duidelijk in het rapport weergegeven te worden. Bij toe
kenning van deze bevoegdheid krijgt de Eerste Kamer minder gewicht, 
want de Tweede Kamer zal niet gauw geneigd zijn op een genomen besluip 
terug te komen. Uit liet rapport moet ook blijken, dat op dit punt 
unanimiteit in de subcommissie bestaat. 

Ter zake van het suspensief veto gelden soortgelijke over
wegingen. 

bladzijde 4 
De heer Prins acht het juister om in de tweede alinea te 

vermelden, dat de behandeling van de begroting in de Eerste Kamer 
een doublure dreigt te zijn. Hij merkt voorts op, dat de Eerste Karaer 
wel de mogelijkheid dient te behouden de algemene beleidspunten van 
de regering te beschouwen als haar het budgetrecht ontnomen wordt. 
Het recht van interpellatie is daarvoor een niet voldoende vervanging, 
omdat een interpellatie meestal gericht is op hetgeen in het verleden 
is gebeurd. De mogelijkheid voor op de toekomst gerichte beschouwin
gen dient aanwezig te zijn. De aanwezigheid van de regering daarbij 
moet verzekerd zijn. Spreker wijst op de ter zake in het House of 
Lords gevolgde procedure. 

Mevrouw E o r i a \ •, i er -De Wit is van mening, dat voor de aan
wezigheid van de regering aansluiting gezocht kan worden bij artikel 
104, derde lid van de Grondwet. 

De heer Grui j ters is van oordeel, dat juist weer dubbel 
werk verricht wordt, als de ministers ook in de Eerste Kamer dienen 
te verschijnen. 

^G voorzitter wijst erop, dat de behandeling in de Eerste 
Kamer in de praktijk andersoortig is dan in de Tweede Kamer. In het 
algemeen kost het veel minder tijd. In het door hem voorshands wense
lijk geachte systeem van begrotingsbehandeling overeenkomstig het 
voorstel van de De Savornin Lohmanstichting zou bovendien de nood
zaak bestaan zo algemeen mogelijk te blijven. 

De heer Jeukens is van mening, dat er geen goed werkend 
alternatief is voor algemene beieidsbeschouwingen bij de behandeling 
van de begroting. 

De heer Grui.j ters acht het in zichzelf tegenstrijdig om 
de begrotingsbehandeling aan de Eerste Kamer te ontnemen en deze toch 
algemene beieidsbeschouwingen te laten houden. Het een is van het 
ander niet los te maken. De meest logische oplossing lijkt hem de 
Eerste Kamer naast het budgetrecht ook het interpellatie- en vragen-
recht te ontnemen. De Kamer is dan zuiver een revisie-instantie. 
Wil men zo ver niet gaan, dan is denkbaar, dat de Eerste Kamer haar 
algemene beschouwingen beperkt tot de punten, die bij het uitspreken 
van de troonrede in de Verenigde Vergadering van de Sta ten-Generaal 
naar voren zijn gekomen. Hij verwijst hierbij ook naar artikel STG 12. 

- De -
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^ e v o o f K i 11 e r acht dit laatste niet goed hanteerbaar. In 
de troonrede wordt slechts een zeer summiere beschouwing gegeven, 
terwijl het beleid van sommige departementen soms helemaal niet aan 
de orde komt. Een argument temeer om de begrotingsbehandeling te 
handhaven is, dat sommige departementen weinig wetgeving hehben (zoals 
Buitenlandse Zaken en Defensie). Hun beleid zou anders nooit of 
slechts zeer sporadisch ter sprake kunnen komen in de Eerste Kamer. 

De voorzi tter en de heren Jeukens en Prins zijn voor hand
having van de begrotingsbehandeling in gewijzigde vorm. De heer Prins 
sluit zich ter zake van de gewijzigde vorm van behandeling aan bij 
het voorlopige standpunt van de voorzitter. De heer Jeukens acht het 
een onbewezen zaak dat de begrotingsbehandeling in de Eerste Kamer 
een doublure vormt. Spreker zou een beperking van de activiteit van 
de Kamer op dit stuk alleen willen zoeken in de wetgevingsprocedure. 
Meer zaken zouden in verenigde vergadering behandeld kunnen worden 
en het voorbereidend onderzoek zou achterwege gelaten kunnen worden. 
De voorstellen van de subcommissie voorzien in deze beide punten. 

Mevrouw F o r t anier-De W i t is voorshands tegen begrotings
behandeling door de Eerste Kamer. Zij acht het zeer wel verdedigbaar 
om het budgetrecht alleen aan de direct gekozen volkskamer toe te 
kennen. 

De heren Grui jters en Daud t zijn eveneens tegen de begro
tingsbehandeling door do Eerste Kamer. De heer Gruijters is tevens 
voor afschaffing van het recht van interpellatie. Dit recht zou weer 
een aanknopingspunt kunnen zijn voor beleidsbeschouwingen, die thuis
horen bij een begrotingsbehandeling. 

b 1 a d z i j d e 5 
De subcommissie acht het wenselijk om onder noot 1 ook het 

standpunt van de Commissie-Simons te vernielden, dat afwijkt van dat 
van de Commissie-Van Schaik. . 

Ter zake van het eveitueel toekennen van het recht van 
initiatief merkt de lieer Jeukens op, dat het recht van cimendement en 
het recht van initiatief in bepaalde situaties moeilijk te onder
scheiden zijn. Het uitoefenen van het recht van initiatief kan leiden 
tot een verkapte toepassing van het recht van amendement. Dit is 
een argument te meer om het recht van initiatief niet toe te kennen. 

Mevrouw Fortanier-De Wit acht het toekennen van dit recht 
ook procedureel onjuist. Als de Eerste Kamer een initiatief-ontwerp 
indient en de Tweede Kamer gebruik van haar recht van amendement 
maakt, dan moet de Eerste Kamer het ontwerp in tweede instantie op
nieuw bespreken zonder er nog iets in te kunnen wijzigen. 

De subcommissie verzoekt het secretariaat de argumentatie 
ter zake van dit punt uit te breiden in het rapport. 

Naar de mening van de voorzitter en de heer Jeukens is de 
voorgestelde vermindering van het aantal leden van de Staten-Generaal 
niet haalbaar. Het voorstel is naar hun oordeel irreëel. Vermindering 
van het aantal leden leeft niet ais probleem. In het rapport wordt 
niet gesproken over de positie van de middelgrote partijen. Deze 
komen ook in de knel, als een vermindering doorgezet wordt. Een 
nadere toelichting in het rapport verdient op dit punt aanbeveling. 

Mevrouw F o r t a ni e r-D e Wi t acht een argument voor vermindering 
de overweging, dat de bevolking de te vele kamerleden niet meer kent. 

De lieer Prins wijst erop, dat de in 1956 gerealiseerde 
uitbreiding mede heeft plaatsgevonden met het oog op de vertegen
woordiging in internationale organisaties. 

- De -
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De heer Grui,] tors is wel voorstander van een vermindering. 
Hij ziet echter het gevaar, dat door een discussie over dit niet als 
probleem levende punt de aandacht van belangrijke zaken wordt afge
leid. 

bladzijde 6 
Ter zake van het derde lid van STG 3 vraagt de subcommissie 

zich af, of dit gehandhaafd moet blijven, nu op dit punt een initia
tiefvoorstel is ingediend zonder koppeling aan de meerderjarigheids-
grens en de regering haar instemming daarmede heeft betuigd. Besloten 
wordt dit punt in de plenaire vergadering aan de orde te stellen, 
ciangezien soortgelijke vragen zich ook op andere punten kunnen voor
doen. 

bladzijde 7 
In het rapport wordt op bladzijde 8 de suggestie gedaan 

om in de Kieswet te bepalen, dat de Kamers binnen 3 weken na hun 
verkiezing samenkomen. De voorzitter vraagt zich af of dit niet te 
lang is, indien men de Tweede Kamer zich wil doen uitspreken over 
de aanwijzing van een formateur. Een opdracht tot formatie wordt 
meestal zeer kort na de verkiezingen gegeven. 

De heer Boxman deelt mede, dat het binnen 8 dagen praktisch 
mogelijk is, de verkiezingen af te wikkelen. 

Mevrouw Fo^+gnjer-Do Wit acht een termijn van 8 dagen wel 
kort voor overleg tussen de fracties in de Kamers. 

/ De subcommissie concludeert, dat het aanbevelenswaardig 
is "om de termijn van 3 weken, vermeld op pagina 8, te verkorten met 
het oog op het uitbrengen van een advies omtrent de te benoemen 
formateur. 

De voorzitter stelt de vraag, of in verband met het door 
de subcommissie voorgestane systeem, dat de Kamers binnen 3 weken 
(of eventueel een kortere termijn) na hun verkiezing bijeenkomen 
geen problemen rijzen ten aanzien van de zittingsduur* "» an k jaar van 
de Kamers. Het secretariaat zal dit nagaan. 

bladzijde 8 
Ter zake van het gestelde in de derde en vierde zin van 

de laatste alinea zal toegevoegd worden, dat het daarin gestelde 
geregeld kan worden in de Kieswet. 

Het vraagteken achter noot 1 vervalt. 

bladzijde 9 
Inzake artikel STG 3> tweede lid en artikel OL 7 merkt de 

heer Jeukens op, dat problemen kunnen rijzen omtrent het kiesgerech
tigd zijn van het bestuur van een openbaar lichaam, als dit slechts 
gedeeltelijk in de rechten van de provincie treedt. De provincie 
kan blijven bestaan naast het openbaar lichaam. 

De heer Borman merkt op, dat het hier slechts gaat om ge
vallen, waarin een bepaald territoir niet langer provinciaal is inge
deeld. Alleen dan krijgt het gewestelijk bestuur de taak om mede de 
Eerste Kamer te kiezen. Door toepassing van een stelsel van stem-
waarden kan verzekerd worden, dat het gewicht van een stem in elk 
kiescollege gelijk is. De Kieswet kan dit regelen, zoals thans ook 
reeds gebeurt. 

De vergadering wordt gesloten om 22.45 uur. 
De eerstvolgende vergadering vindt plaats op vrijdag 

25 september 1970 des morgens om 10.00 uur. 
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